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ÉVKÖZI 21. VASÁRNAP                             B év     1 – 4 oldal 
 
Olv.: Józs 24,1-2a.15-17.18b – Ef 5,21-32 – Jn 6,60-69 
Az Eukarisztia és a hitetlenkedők 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! 
Nagyon rászorulunk az isteni jóindulatra, hiszen szánalomra méltók vagyunk. Egy olyan 
világban élünk, ahol nem könnyű kereszténynek lenni, arról nem is beszélve, hogy mi meg 
igen könnyen megadjuk magunkat. Itt nem arról van szó, hogy mi lesz holnap, meg 
holnapután. Higgyünk abban, hogy a történelem ura az Isten. Lehet, hogy a mohamedánok 
buzgóbban dicsőítik az Istent, mint mi keresztények. Az istendicséret nem fogy el, legfeljebb 
a mi ajkunkon, katolikus, meg protestáns keresztények ajkán itt Európában, aminek 
társadalmi következményei is vannak. Ez nem csupán arról szól, hogy imádkozunk vagy nem, 
jövünk templomba vagy nem. Sokkal inkább arról szól, hogy az isteni igazságok, az isteni 
törvények jelen vannak-e a gondolatainkban, szavainkban, cselekedeteinkben. 
  

Szegények vagyunk a hitünkben! 
Kérjük ezért az Isten segítségét! 

 
Könyörögjünk 
 
Istenünk, a te kegyelmed ajándéka, hogy híveid egy akarattal követnek téged. Add népednek, 
hogy szeressük azt, amit parancsolsz, vágyakozzunk arra, amit ígérsz és e világ 
változandóságai közepette szívből ragaszkodjunk Hozzád, akiben megtaláljuk igazi 
örömünket, a mi urunk Jézus Krisztus, a Te Fiad által, aki Veled él és uralkodik a 
Szentlélekkel egységben Isten mindörökkön örökké.                                           +  A M E N  +     
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Egy riportot olvastam, amiben a következő választ adta valaki: „Sokan hittek Jézusban a 
kenyérszaporításig, kevesen a kereszthalálig.” Azt is mondhatjuk: „Sokan követték Jézust a 
kenyérszaporításig, kevesen a kereszthalálig.”  
Ez a mai vasárnap Jézus Krisztus kérdésére keresi a választ. Jézus Krisztus kérdése:  
 

„Hisztek Bennem?” 
Ki az, aki még komolyan gondolja a Jézus Krisztussal való kapcsolatot? 

 
Eljön Jézus, aki az ember tanítója! 
Azt hallottuk a mai példabeszédben, hogy már korábban is többen voltak, akik zúgolódtak.  
Sokan voltak, akik bizalmukat veszítették, - ahogy hallottuk, - sokan visszahúzódtak és többé 
nem jártak Jézussal. Sajátos helyzet ez!  
Eljön Jézus, aki az ember tanítója, aki jót tesz, aki azokat az igazságokat osztja meg velünk, 
amik az emberi életünket eligazíthatják, és sokan visszahúzódnak. Ez abból adódik, hogy 
nagyon belegyökerezünk mi ebbe a földbe, ami természetes is. Nincs ezzel semmi baj, hiszen 
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az Isten küldött bennünket erre a világra. Sőt, az Isten ránk bízta ennek a világnak az 
alakítását, tegyük otthonunkká, de azért  
 

az embernek nem szabad arról megfeledkeznie, 
hogy a Lélek felől él! 

 
A kapcsolataink vagy lelki kapcsolatok, vagy nem érnek semmit.  
Az emberi kapcsolatokat nem lehet szerződésekkel szabályozni.  
Az emberi kapcsolatokat  
vagy a Lélek igazságai szervezik, alakítják, vagy nincsenek! 

 
A mi világunknak talán ez a legnagyobb gondja, hogy nem a Lélek felől élünk. Lemondtunk 
azokról az igazságokról, amik minden helyzetben, minden körülmények között érvényesek. 
Ezt azért tesszük, mert mindig a kisebb ellenállás felé megy az ember.  
 
A törvények, a parancsolatok  

bizonyos értelemben beszűkítik az embert.  
Viszont ezek garantálják, hogy a mi kapcsolataink igazak, valódiak!  
A szabadságunkra utalnak, mert emberi kapcsolatok  
csak a szabadság jegyében formálódhatnak, születhetnek és teljesedhetnek ki! 
Nem szabad elfeledkeznünk arról, hogy amikor az ember dönt,  
akkor mindig a szabadságára hivatkozik.  

Sajátos helyzet ez! 
 
Jézus küldetése Lelki! 
Jézus, aki tanít, abban akar nekünk segíteni, hogy tudjunk dönteni, hogy ismerjük meg a 
szabadság tágas világát. Ismerjük meg a döntéseinknek mélységét.  
 

Fogjuk fel, hogy ezek a döntések az életünket jelentik! 
 

Föl kell ismernünk Jézus szándékát! 
Miért lett Emberré?  
Miért lett egy közülünk?  
Mire akar bennünket elvezetni?  
Mire akar bennünket megtanítani?  

 
Egy biztos, hogy a mi emberi elvárásainkkal szemben jelenít meg igazságokat, értékeket. 
Gondoljunk csak az elmúlt vasárnapok tanításaira. A kenyérszaporítás volt a központi téma. 
Hatalmas tömeg veszi körül Jézust és örömmel, hiszen ettek a kenyérből. Az embernek az 
volt az elvárása a Messiással szemben, hogy adjon kenyeret. Elmélkedtünk erről. Furcsa 
dolog, de az Isten nélküli világ mindig azt várja az Istentől, hogy igazolja az Isten magát. 
Milyen érdekes. Az Isten igazolja magát nekünk embereknek. Hogyan lehet leginkább 
igazolni magát az Istennek? Úgy, hogy megszünteti az éhséget. Az emberek, amikor ebben a 
jóltartásban részesülnek, akkor arra gondolnak, eljött az az idő, amire várakoztunk. Politikai 
lehetőséghez juthat egy ilyen valaki, aki erre képes, amire Jézus. Vezetőnk lehet, a rómaiakkal 
szemben is összegyűjthet egy hatalmas sereget és harcolhatunk ellenük. Csakhogy épp azt 
felejtjük el, ahogy ők is elfelejtették, hogy Jézus küldetése lelki. Ezért is említettem azt, hogy 
mennyire fontos: a Lélek szerint!  
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Jézus lelki küldetése azt jelenti, 
hogy el akar bennünket vezetni az Istennel való személyes kapcsolatra! 

 
Az Istennel való személyes kapcsolat,  
azzal a valakivel való kapcsolat,  
aki testestül, lelkestül olyan, mint mi vagyunk,  
Jézus Krisztussal! 
Az emberi életvezetés mintája Jézus Krisztus! 
Ő nem azért szól, hogy elismerést szerezzen.  
Ö nem azért szól, mert sikerre vágyik.  
Nem azért szól, hogy csupán hallgassák.  

 
Jézus egyetlen küldetése, 

hogy minket elsegítsen a helyes életvezetésre, 
az Istennel való kapcsolatra és ez a hitnek a világa! 

 
Az ószövetségi Józsue és Péter példája 
Rendkívül fontos, hogy az ember ezekkel a kérdésekkel szembesüljön. Döntésről van szó és a 
döntés mindig kihívás. A szabadságunkat érintjük, amikor jól döntünk.  
Hallottuk az Ószövetségből Józsue beszédét, aki azt mondta: „Én és az én családom az 
Istennek szolgálunk.” Minden döntés előzményekre hivatkozik. Józsue népe arra hivatkozik, 
hogy Isten kiszabadította őket a rabságból. Kísért bennünket, velünk volt, segített minket. 
Ezek után lehet másképpen dönteni? Aki másképpen dönt, az elárul Valakit, vagy valamit. 
 
Péter, amikor azt mondja: „Kihez menjünk? Az örök élt igéi Nálad vannak!” Azok az 
igazságok, amelyek minden helyzetben, minden körülmények között szabályozzák az 
életünket és a mi emberi kapcsolatainkat, azokat Tőled tudjuk. Közeledben meg is 
tapasztaltuk, hogy ez mit jelent. Hivatkozik Péter is Jézus személyére, a vele való 
kapcsolatukra, Jézus igazságaira, de azokra az igazságokra, amely igazságokat Jézus éltében 
életre váltott.  
 
Mindezek azt is jelentik, hogy ennek ellenére az ember képes lázadozni. Az ember képes a 
Jézussal való kapcsolatot megkérdőjelezni, bizalmatlanná válni. Végül ez is a szabadságunk 
titka, azt is mondhatom: a hitünk titka.  
 
Az európai kereszténység helyzete ma  
A mai evangéliumi történet elsősorban az európai kereszténység helyzetét hozza elő. 
„Ti is el akartok menni?” Az európai kereszténység eljutott oda, hogy már alig maradtak 
Jézus Krisztus mellett. Ennek mi lesz a következménye, ez egy másik kérdés. Inkább arra 
gondoljunk, hogy ezt mi hozta létre és talán még orvosolható. Az elmúlt vasárnapokon 
említettem az európai modernség kérdését, mint filozófiai irányzatot, mint szellemi irányzatot. 
Az európai modernség a túlzott individualista és az eltúlzott liberális gondolkodásban jelenik 
meg. Ennek mi a bűne?  

A bűne az, hogy a szabadságot az egyén 
és nem a közösség szabadságaként értelmezi és érti. 

 
Nagyon fontos az egyén, az individuum. Nagyon fontos az egyén kibontakozása. De egyről ne 
feledkezzünk meg. Ez az egyén beleágyazódik a generációk láncolatába. 
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Az egyén a családban, a nemzetben létezik, éli a mindennapjait! 
Ha erről lemondanak, akkor ennek ijesztő következményei vannak! 

 
Ha az európai kereszténységet nézem ebben a környezetben, akkor bizony azt kell mondani, 
hogy igen sokan elhagyják Jézust. Igen sokan lemondtak arról a kereszténységről, amelynek 
elsősorban európai arca van. Ezt az európai kereszténységet vitték el a hithirdetők más 
világrészekre. Nem kis gondot jelentett, hogy miképpen tud inkultúrálódni ez az európai 
arculatú kereszténység. De ma ott tartunk, hogy más világrészek kereszténysége sajátos 
arculatot hordoz. Az európai kereszténység pedig elhagyta Krisztust. Nemcsak azokra 
gondolok, akik kilépnek az Egyházból. A tapasztalat arról szól, hogy azok is, akik magukat 
vallásosnak tartják, vagy hívőnek tartják, már régen nem tartoznak az Egyházhoz, régen nem 
tartoznak a kereszténységhez.  
 

Egy individualista embereszmény áldozatai,  
mert a szabadság vagy a közösségben meg tud jelenni,  
amely közösségben az egyén kiteljesedhet, 
vagy nincs is szó szabadságról. 

 
Jézus minden esetben, ma is fölteszi ezt a kérdést: „Ti is el akartok menni?” 

 
Meglepő, hogy Jézus arról kezd beszélni, - tudja, hogy milyen sokan nem hisznek benne, azok 
sem, akik ott vannak előtte, - van, aki el is fogja árulni, és nem is várja meg a választ, hogy 
igen mi megyünk, vagy maradunk. Péter válaszát meghallgatja még, de ahhoz se fűz semmit.  
  

Miért? Azért, mert Jézus emberi életvitelre akar bennünket segíteni! 
Ezt vagy elfogadjuk, vagy nem.  
Ha elfogadjuk, akkor egy emberarcú világot építünk! 
Ha nem fogadjuk el, akkor egymás kiszolgáltatottjai leszünk.  
A döntés az ember kezében van! 

 
A döntést színezi Európában az is, amit én így nevezek, hogy vallásháború. Európában ma 
csendes vallásháború folyik. Tudomásul kell venni, csak ezzel nem foglalkozunk. A 
mohamedánok pár évtized múlva elfoglalják Európát. Nem jobbak, mint mi, de ahogy az 
egyik imám mondta, ők még imádkoznak. Ők még vallásosak, összejönnek vallásos 
istentiszteletre, mi már nem. Ez valamiképpen egybetartja őket. Ahogy minket is a 
kereszténység évszázadokon keresztül egybetartott és az életünket jelentette. Ők szép lassan 
elfoglalják Európát. Pár évvel ezelőtt mondta Németországban egy imám: „Mi nem harcolunk 
a németekkel. Csak megszüljük a gyerekeket, aztán a német kereszténység úgy hullik az 
ölükbe, mint ahogy lehullik az érett gyümölcs a fáról.”  
 

Szent örökségünk van, ez a kereszténységünk! 
Van megváltónk Jézus Krisztus, 
aki az Istennel való kapcsolatra szeretne bennünket elvezetni, 
amely kapcsolat az egymással való kapcsolatok meghatározója is! 

 
Nem véletlenül a főparancsolat e két igazságot fejezi ki: 

„Szeresd Istent és szeresd felebarátodat!” 
Gondolkodjunk el ezen a kihíváson! 

 
+  A M E N  + 
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